
 
 

Prohlášení ke stávce 

Zaměstnanci Vyšší odborné školy a střední školy zdravotnické a sociální Ústí nad Orlicí vyjadřují 

podporu stávce ve školství. Plánované návrhy MŠMT, které mají vést k úsporám finančních prostředků 

v oblasti školství, jsou však velmi nekoncepční a mohou mít za následek zhoršení kvality vzdělávání 

napříč všemi stupni vzdělávání. Souhlasíme s tím, že v době ekonomicky nepříznivé, všichni musíme 

hledat možnosti úspory a rezervy finančních prostředků. Pokud by byl v celém svém rozsahu vládní 

návrh přijat, měl by dramatický dopad na organizační zajištění chodu škol, školních jídelen a jiných 

školních zařízení i kvalitu vzdělávání.  

Mezi nejdrakoničtější vládní návrh patří snížení finančního ohodnocení nepedagogických pracovníků. 

Neumíme si představit, jak by škola zajistila svůj chod bez uklízeček, školníka, administrativních 

zaměstnanců, správců informační sítě či kuchařek. Naše škola nemá vlastní jídelnu ani domov mládeže, 

tudíž nemusíme řešit nejpalčivější dopad právě na kuchařky. Finanční ohodnocení nepedagogických 

pracovníků je již v této době velmi nedůstojné. Mnohé školy to řeší jejich dotováním z finančních 

prostředků pro pedagogy nebo jednoduše tyto pracovní pozice nejsou obsazené, protože se velmi těžce 

hledá zájemce o pracovní pozici např. uklízečky, jejíž hrubý plat se pohybuje pod hranicí devatenácti 

tisíc. V naší škole tento problém nemáme, ale plně rozumíme obavám škol, kde již v současnosti čelí 

těmto problémům. 

Od roku 2020 došlo ke změnám financování regionálního školství. Tato změna vedla k naplňování nejen 

strategických záměrů MŠMT, dlouhodobých záměrů zřizovatelů a škol. Každá veřejná škola je 

financována podle počtu odučených hodin, podle stanoveného tzv. PHmax. Konkrétně se tato změna 

promítla do větší možnosti dělení tříd ve všeobecných maturitních předmětech (seminář anglického 

jazyka, seminář českého jazyka), odborných předmětech zaměřených na praktické dovednosti 

(ošetřování nemocných, ošetřovatelství, pečovatelství, komunikace), předmětu výpočetní techniky, ale 

především tělesné výchovy. Tím máme větší možnost individuálního přístupu k jednotlivým žákům, 

možnost častějšího procvičování a opakování učiva, zavádění nových vyučovacích metod, které 

mezipředmětově rozvíjejí čtenářskou, digitální, mediální, jazykovou i profesní gramotnost.  

Jeden z vládních návrhů je snížit PHmax středním školám o 15%. Toto snížení by mělo za následek 

nemožnost dělit třídy na výše uvedené předměty v takovém měřítku, jak nyní dělíme. Neslo by to 

samozřejmě dopady na kvalitu vzdělávání, ale i na snižování počtu pedagogického personálu. Proto 

nesouhlasíme s vládními návrhy, považujeme je za nesystémové a nekoncepční, neboť nás tato opatření 

vrací nazpět před rok 2020. 

Asociace zdravotnických škol ČR vydala prohlášení, ve kterém důrazně nesouhlasí s návrhem snížit 

PHmax ve zdravotnických a sociálních oborech. 

Sdílíme obavy zaměstnanců stávkujících škol a obáváme se o kvalitu vzdělávání našich dětí. Vzhledem 

k tomu, že se naši žáci zapojují do mnoha dlouhodobě plánovaných projektů  

a účastní se různých pravidelných akcí, nechceme je stávkou připravit o další pondělní výuku. Výuka 

v den stávky 27. listopadu 2023 bude zajištěna, ředitelské volno nebude vyhlášeno. Provoz školní 

jídelny a domova mládeže bude též zajištěn. 

 

Ústí nad Orlicí 24. 11. 2023  
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